



Aegolius acadicus
Famille : Strigidae

Petite nyctale

SITUATION Mon espèce n'a pas de statut officiel aux niveaux provincial et fédéral. Je ne suis pas en situation précaire, ce qui veut dire que je me porte bien.

STATUS My species does not have an official status at the provincial and federal levels. I am not considered at risk, which means that I presently fare well.



C'est moi le plus petit des hiboux et chouettes du Québec. Je suis haute comme trois pommes! Au début du printemps, malgré ma petite taille, je sais me faire entendre. J'émetts une seule note répétée inlassablement : *toot, toot, toot*. Si j'étais musicienne, un *si* joué sur une flûte à bec me ferait certainement tout un effet, tant il ressemble à mon chant!

En dehors de cette période, je suis plutôt discrète. Je passe facilement inaperçue, immobile sur mon perchoir. Je suis un oiseau curieux et peu farouche.

Je niche dans des cavités creusées par le pic flamboyant ou le pic chevelu. J'utilise parfois les nichoirs destinés au canard branchu ou au pic flamboyant.

Aegolius acadicus
Family : Strigidae

Northern Saw-Whet Owl

I am the smallest of all the owls found in Québec ... I'm just a little thing! However, even with my small stature you can hear me loud and clear early in the spring. I emit a single note relentlessly: toot, toot, toot. If a musician were to play the note <Ti> on a flute, I would most certainly be quite amazed by how much it resembles my call!

As spring recedes into summer, I become quite discreet. I remain immobile on my perch and can therefore easily go unseen. I am a sociable and curious bird.

I nest in cavities left behind by the Northern Flicker and the Hairy Woodpecker. I sometimes even use nest boxes built for the Wood Duck or the Northern Flicker.



Dimensions

Longueur / Length 18 - 21,5 cm
Poids / Weight M : 74,9 g F : 90,8 g
Envergure / Wing span 43,2 - 50,8 cm



Habitat

Petits mammifères (souris sylvestres, campagnols et musaraignes) et insectes / Small mammals (deer mice, voles and shrews) and insects



Longévité / Lifespan

Record de 7 ans en nature, plus de 10 ans en captivité / Record 7 years in the wild, and over 10 years in captivity



Reproduction

1 ou 2 couvées possibles par an; 5-6 œufs; incubation 27-29 jours; monogame, mais exhibe parfois de la polygynie ou de la polyandrie / 1 or 2 broods possible per year; 5-6 eggs; incubation 27-29 days; monogamous, sometimes exhibits polygyny and polyandry



SAVIEZ-VOUS?

Mon nom anglais, *Saw-whet*, viendrait du mot français *chouette* (shoo-et) qui se serait transformé dans la bouche des anglophones. Les Canadiens français utilisaient le mot *chouette* pour désigner les hiboux de petite taille. Si vous avez un peu d'oreille, vous reconnaîtrez que, parmi les sons que je produis, il n'y a guère de ressemblance avec une scie que l'on aiguise (le mot anglais *saw* se traduit en français par *scie*)...

DID YOU KNOW?

My name Saw-Whet comes from the French « chouette » (pronounced shoo-et), but the English had difficulty producing the sound which simply was pronounced Saw-Whet. French Canadians used the term chouette in reference to small owls. If you have any amount of musical ear and listen to the sounds I make, you'll agree that my call has nothing to do with the sounds of a saw...